
Nový rok otevřel svou náruč, jako by nás chtěl radostně
obejmout. Jen mám obavu, aby nás ve svém náručí tro-
chu nepomačkal. Ještě vlastně nevíme, co si pro nás při-
pravil za překvapení. Nevím jak vy, ale já si každý rok
dávám několik předsevzetí, která většinou neplním. Pro-
to jsem se rozhodl, dát si nějaké úkoly rozumné, které
by se daly splnit. Když už jsem u objímání, dám si za
první splnitelné předsevzetí, že nebudu dívky mladé, ani
ty zkušené líbat, budu je jen objímat. Vlastně to dělám
celý život, možná proto jsem nechytil covid. Předem se
omlouvám těm, které si nerady nechávají narušovat
svůj intimní prostor či auru. Můžeme předejít nedorozu-
mění, když vy dívky a zkušené ženy, před sebe natáhnete
svou krásnou ručku k něžnému políbení. Líbat vám ji
sice nebudu, protože se má dle bontónu polibek jen
naznačit. A jak se říká v jedné cimrmanovské hře:
„My nemůžeme ani naznačovat“. I když při objímání
dívek vstoupím do jejich energetického obalu, stejně vě-
řím, že ode mě chytí jen dobrou energii. Myslím si, že
první předsevzetí je splnitelné. Druhé letošní předsevze-
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Ohlédnutí za rokem 2023...

V uplynulém roce byla dokončena oprava střechy na bu-
dově OÚ Obecnice a byly zahájeny práce na opravě a zatep-
lení fasády. Celá budova včetně pekárny dostala nový pláš�

ZPRÁVY Z OBECNÍHO ÚŘADU V OBECNICI

a zcela nový vzhled.
Současně se zateple-
ním fasády byla vy-
měněna i některá
okna v zadní části
budovy. Zcela nové
jsou i vstupní dveře
jak do pekárny, tak
u hlavního vchodu
do budovy. Dveře
jsou dubové, doplně-
né kovářskými prv-
ky. Nový pláš� dosta-
la i elektronická
úřední deska, která

je zastřešená a boky jsou osazeny protihlukovým materiá-
lem, aby bylo zamezeno pronikání hluku od chlazení jed-
notky do sousedního bytu.

(pokračování na str. 2)

tí bude také splnitelné. Kruté vichry i závěje sněhu nám
úplně zdevastovaly skleník, takže jej musím opravit. Už
jsem objednal nový plast na jeho opravu. Te� mě na-
padlo, proč se tomu říká skleník, když je to vlastně
„plastník“, že? Ke třetímu předsevzetí do nastávajícího
roku nabádám i ostatní chlapy. Budeme se chovat k že-
nám mile, nebudeme jim říkat věci, které nechtějí sly-
šet. Příklad ze života. Nejmenovaného manžela se ptá
manželka, když si před zrcadlem zkouší své nové šaty:
„Nemám v tom, Járo, velký zadek?“ Manžel zahleděn do
knihy: „Ale miláčku, vždy� ty přece máš velký zadek.“
Nebo když se hodně mladý chlapec před odchodem na
plovárnu ptal maminky: „Mami, jak se tam budeme
převlíkat do plavek?“ „No zakryjeme se osuškou,
Jakoubku.“ „Mami ty se raději převleč doma, tak vel-
kou osušku nemáme.“ Přátelé, poj�te si dát ještě jedno
společné předsevzetí, že se budeme mít trochu rádi, bu-
deme se tolerovat a chovat se k sobě slušně. Třeba to do-
kážeme splnit.

bs
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Vzhledem k tomu, že kanceláře OÚ jsou v prvním patře
budovy a je zde i zasedací místnost a obřadní síň, byla
ze štítu budovy směrem od fary osazena vertikální ploši-
na, která bude umožňovat bezbariérový přístup. Zde zbý-
vá dobudovat přístupový chodník směrem od budovy fary
a zažádat o její kolaudaci.

Další stavbou, která se začala realizovat v loňském roce
je výstavba galerie vedle fary. Zde zbývá dodělat dřevěnou
podlahu prvního patra, v přízemí položit dlažbu a osadit
okna a dveře. Po následné kolaudaci zde bude v prvním pa-
tře galerie včelařství s ukázkami pomůcek potřebných pro
chov včel a dále různé písemné a fotografické materiály
o včelařství. Přízemí galerie pak bude sloužit k výstavám
prací dětí, ale i dospělých.

V loňském roce došlo i na rekonstrukci veřejného osvět-
lení v části obce U Dubu směrem k ČOV. Nové osvětlení je
i v Nových Chalupách, které bylo zrekonstruováno sou-
časně s rekonstrukcí NN, které zde prováděla společnost
ČEZ. V těchto místech jsou  nainstalovány moderní LED
lampy, napájeny ze solárních panelů.

Mimo tyto velké akce byla prováděna běžná údržba
a oprava obecního majetku. Například oprava komunika-
ce v Oseči a v Nových Chalupách.

A co nás čeká v letošním roce? V prvé řadě je to dokonče-
ní galerie a vybudování chodníku k vertikální plošině
u obecního úřadu. Velkou akcí pak bude rekonstrukce
a přístavba hasičárny v Obecnici. V současné době je před
vypsáním výběrové řízení na tuto stavbu. Hledáme i mož-
nosti jejího financování z některého z dotačních titulů,
nebo� předpokládaná cena je 23 mil. Kč.

Další stavbou je instalace fotovoltaických panelů na bu-
dovu OÚ, školy, školky, fary a spolkového domu. Zde
máme požádáno o dotaci, která by měla pokrýt zhruba
polovinu z celkových nákladů 7 mil Kč.

Současně s probíhající rekonstrukcí NN vedení v části
obce Za koupalištěm a u OÚ Obecnice proběhne i zde re-
konstrukce veřejného osvětlení.

Ohlédnutí za rokem 2023...

(dokončení ze str. 1)

Dne 5. 2. 2024 oslaví výročí zlaté svatby
Jiřina a Pavel FULÍNOVI.

Děti Jiřina, Milena a Pavel spolu s rodinami srdečně gratulují,
děkují rodičům za výchovu a přejí pevné zdraví!

Připravována je i zásadní zněna v odpadovém hospodář-
ství. O tom příště, až budeme mít bližší informace.

Pro příští léta pak budeme připravovat další projekty
na zlepšení života v naší obci. Jen namátkou... rekon-
strukce budovy prodejny v Oseči, oprava budovy skladu
u spolkového domu, rozšíření kapacity ČOV, rekonstrukce
vodovodu Pod Statky, rozšíření hřbitova a další.

Josef Karas, starosta

Jubilanti
Blahopřejeme všem jubilantům,

kteří slaví či budou slavit
své narozeniny v měsíci lednu a únoru.

V této rubrice budou uveřejňovány jména jubilantů
(pokud nám k tomu dají písemný souhlas).

Obecní úřad Obecnice

ODVOZ NEBEZPEČNÝCH SLOŽEK
komunálního odpadu

v roce 2024
16. dubna v Obecnici a v Oseči
v době od 15.00 do 15.30 hod.
10. září v Obecnici a v Oseči

v době od 15.00 do 15.30 hod.
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XVIII.
PYŽAMOVÝ PLES
pátek 26. 1. 2024 v 19 hodin
ve Staročeské hospodě v Obecnici
Vstup 120 Kč
Předprodej vstupenek na Obecním úřadě

NOČNÍ ÚBORY či  MASKY VÍTÁNY!

Tradiční TANEČNÍ PŘEKVAPENÍ
a SOUTĚŽE ☺

Srdečně Vás zve OU Obecnice
a Divadelní soubor Skalka

Hraje skupina

STATIC

Drazí  spolubr�ané a spolubr�anky,
zima po delší době vytasila své drápky v plné parádě. Z poza radiátoru se potěšeně dívám do prostříbřené krajiny. Nelze
si však nevšimnout hejna vrabců, tetelících se nebo spíše třesoucích se na plotě v prvních ranních paprscích.

Pokud Vás zajímá, jak vypadá krušná zimní noc našich ptačích sousedů, díky čemu se jim vlastně daří přežít a co pro ně
my všichni můžeme udělat, navštivte poslední lednovou sobotu 27. ledna 2024 Turisické informační středisko lesní správy
v Obecnici. Něco málo si povíme, ale hlavně se naučíme vyrábět chutné a výživné lahůdky pro venkovní ptactvo.
Nic s sebou nepotřebujete - materiál dodáme, vstupné nevybíráme!

Mimochodem nás také můžete navštívit kdykoli v běžném otevíracím čase, to jest od pátku do neděle mezi 9 a 15 hodi-
nou. Těš íme se na vás! Kristýna Brokešová

Pracovníci lesní správy přejí všem obecnickým i přespolním všechno nejlepší
v novém roce 2024!
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SBOR DOBROVOLNÝCH HASIČŮ Obecnice
Zdravím všechny čtenáře Obecického zpravodaje
v novém roce 2024. I letos se v této rubrice můžete
dočíst co se u hasičů událo. Tak rovnou začneme. V úterý
12. prosince jsme ozvučovali Vánoční koncert MZŠ, který
se konal v sále staročeské hospody. Vystoupení měly děti
velice hezky secvičené a podle informací od přítomných
se tato akce moc líbila.

Vánoce se kvapem blížily, a tak i my jsme pro naše mladé
hasiče udělali vánoční posezení. Konalo se místo poslední-
ho tréninku. Na tomto setkání jsme si rozdali dárečky.
Hlavním účelem tohoto setkání je především zpětná vazba
dětí na celoroční činnost. Zde si od každého vyslechneme
jeho názor a všechny se snažíme zapracovat do činnosti
následujícího roku. Dětem se posezení tak líbilo, že větši-
na na zbrojnici byla ještě dlouho po oficiálním skončení.
Hasičina zkrátka baví.

Určitě si všichni pamatujeme, jaké kolem Vánoc pano-
valo počasí. To, že během tří dnů roztál sníh, co napadl,
asi někoho moc nepřekvapilo. Horší pro nás byl vítr.
Vzhledem k podmáčenému terénu se to ukázalo... 23. pro-
since se nám v 15:12 rozezněla siréna. Jeli jsme odklidit
strom z cesty u Jinecké baštiny. Strom jsme tedy celkem
rychle odstranili. Následně jsme zkontrolovali průjezd-
nost komunikace, která se ukázala být v pořádku. Poté
jsme se mohli všichni vrátit k předvánočním činnostem.

I na Štědrý den se nám v 9:42 rozezněla siréna. A opět se
jednalo o strom přes komunikaci U Vojáka. Strom byl také
rychle odstraněn a my se mohli včas vrátit. Co jsme tak
trochu čekali se stalo skutečností. V 16:12 se nám opět ro-
zezněla siréna. Tentokrát jsme jeli na čerpání vody. Půda
za týden deš�ů byla už hodně nasycená. Sklep jsme tedy vy-
čerpali a doufali jsme, že nás události nechají se v klidu
navečeřet s rodinami. To se naštěstí uskutečnilo.

Ale hned 25. prosince v 9:19 nám opět zněla siréna.
A opět se jednalo o stromy. Tentokrát jsme jeli odstranit
vícero stromů. Naším úkolem bylo pročistit cestu z Obec-
nice na Neřežín. Naštěstí jsme vše zvládli rychle.

Abychom toho neměli málo, tak po příjezdu na základu
jsme byli ihned povoláni na čerpaní vody ze sklepa.

V sobotu 30. prosince se nám v 15:13 opět rozezněla siré-
na na hasičárně. Tentokrát jsme byli povoláni k nehlída-

nému ohništi, které ještě hořelo. Místo události jsme našli
dříve než kolegové z HZS. Když přijeli už jsme měli nata-
žené vedení a prováděli zásah. I když ohniště bylo malé,
vyčerpali jsme na něj přes půlku naší cisterny. Tímto bych
chtěl připomenout, že v CHKO Brdy je zákaz rozdělávání
ohňů. Kdo bude přistižen, hrozí mu pokuta. Většinou se
stává, že se naleznou ohniště bez dozoru. Když by to lidi
alespoň pořádně uhasili, nemuseli bychom takovéto situa-
ce řešit.

Jak se občas dostáváme k čerpání sklepů, setkáváme se
s „neřestí“ obyvatelů. Jedná se o to, že většina sklepů
nemá šachtici, kam bychom mohli dát čerpadlo. Do této
šachtice by měla být i vyspádovaná celá podlaha. V našich
silách není bez této šachtice vyčerpat sklep úplně „do su-
cha“. Čerpadlo nesaje již při cca 5 cm vody, což je stále cel-
kem dost, ale my s tím bohužel nic udělat nemůžeme.

Ještě jednou všem přeji krásný začátek roku 2024
a přeji vám hlavně zdraví a úspěchy v osobních i profes-
ním životě. Petr Zima

jednatel SDH Obecnice
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MLADÝ HASIČ - BRDŠTÍ TETŘEVI

Hezký den milí  čtenáři,
vítám vás v novém roce 2024 opět s rubrikou Mladý hasič.

V loňském roce jsme s dětmi dokázali dost nových věcí
a opět se zase posunuli o krůček výš. Myslím, že se akce
povedly. Letos chceme aktivně pokračovat. Jelikož máme
zimní období, tak pilně trénujeme na zimní soutěž do Břez-
nice. Oproti loňskému roku je tam přidáno poměrně dost
nových věcí.

Nejbližší akce, kterých se budeme účastnit, jsou Zimní
soutěž Březnice, Masopust, Zlatý nuget Bečánova a Zimní
soutěž Příbram. Samozřejmě už máme naplánované akce
a zamluvené hřiště na domácí soutěže. Chceme letos zase
uspořádat soutěž s rodiči, Dětskou příbramskou ligu
a snad i okrskovou soutěž. O tom zase jindy. Co nám poča-
sí na jaře dovolí, tak se přesuneme zase ven k hasičárně.
Vzhledem k tomu, že už máme 29 dětí, za což jsem nesmír-
ně vděčný, musím trochu upravit tréninky. Tím myslím,
že budou děti trénovat zvláš� starší a zvláš� mladší. Mlad-
ší začnou od 16.00 hod. jako doposud. Starší je vystřídají
v 17.30 hod. Jsem si jist, že děti toho stihnou více a zase
se posuneme. O tom všem ještě budu informovat.

Jedinou akcí minulého měsíce bylo 18. 12. od 16.00 hod.
tradiční vánoční posezení s dětmi na hasičárně. Připravili
jsme pro děti stromeček a koledy. Každý z nás přinesl něco
dobrého na občerstvení. Po zahájení proběhlo zhodnocení
sezóny a plány na tento rok. Zároveň děti říkaly svá přá-
ní, co je baví, nebaví a co by chtěly změnit. Děti dostaly
od Ježíška kalendář vytvořený z fotek z jejich akcí z minu-
lého roku. Dále chci dětem moc poděkovat za dárečky zase
od nich. Moc mě potěšil společný dárek od všech. Dostali
jsme vytvořené dvě plátna plná fotek a komentářů. Hned
jsme si je vystavili vedle dětské nástěnky. Následovala

U Z Á V Ě R K A únorového čísla OBECNICKÉHO ZPRAVODAJE

bude v pátek 12. února 2024

ochutnávka všeho
možného, koledy po-
malu přešly v diskoté-
ku a volnou zábavu.
Končili jsme ve 20 h.,
a to se dětem ani nám
ještě vůbec nechtělo.
Napadlo mě pro letoš-
ní rok, že i vás sezná-
mím, co všechno se
s dětmi učíme.

Poj�me si tedy spo-
lečně vyzkoušet, jaké
znáte topografické
a turistické značky.

TURISTICKÉ A TOPOGRAFICKÉ ZNAČKY
Přípravka losuje ze značek 1 – 10
Mladší hlídky losují ze značek 1 – 15
Starší hlídky losují ze značek 1 – 25
1 Most, 2 Parkoviště, 3 Hotel, 4 Jeskyně, 5 Pramen,
6 Restaurace, 7 Nemocnice, 8 Propast, 9 Kostel, 10 Veřej-
né tábořiště, 11 Turistické informace, 12 Muzeum, Gale-
rie, 13 Zřícenina, 14 Močál, Bažina, 15 Vodní mlýn, 16 Mi-
nerální pramen, 17 Hrad, zámek, tvrz, 18 Turistický roz-
cestník, 19 Lyžařský vlek, 20 Naučná stezka, 21, Samo-
statné budovy, 22 Turistická stezka, 23 Cyklostezka,
24 Železniční stanice, 25 Hájovna, myslivna.

Plánované akce:
13. 1. Výroční valná hromada na hasičárně
27. 1. Zimní soutěž v Březnici
17. 2. Zlatý nuget Bečánova

Lukáš Doležal, vedoucí mládeže
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MATEŘSKÁ ŠKOLA v Obecnici
 

Adventní čas je za námi, Tři králové prošli krajem, maso-
pustní čas nám nastává. Ve školce jsme se sešli v poměrně
hojném počtu. Děti byly plné dojmů z nadílky od Ježíška
a vyprávěly, vyprávěly…  Ve školce Ježíšek dětem také
nadělil spoustu dárků – didaktické  hry, stavebnice, další
lopaty na sníh. Díky sponzorskému daru od pana Pakosty
také pomůcky  na pohybové hry – basketbalový koš, tram-
polínu, míče, tunely i skákací pytle.

Doma jsme si  o vánočních svátcích zapálili i svíčky z vče-
lího vosku, které jsme si vyrobili před vánočními svátky
ve školce. Přijel k nám zase pan včelař Dvořák ze Semtín-
ku a tentokrát přivezl včelí vosk na výrobu svíček ve for-

mách a voskové pláty. Starší děti ze Žabiček si s panem
Dvořákem sestavily různé formy, do kterých  potom nalil
tekutý včelí vosk. Svíčky nám krásně ztuhly na parapetu
za oknem, byly různých tvarů - šišky, stromečky, zvířát-
ka, andílci, Panna Marie, kytičky. Mladší děti z Berušek
si vyrobily svíčky rolováním voskových plátů a přidaly si
k tomu pár oříškových lodiček. Třída medově voněla a my
se radovali z originálních svíček. A nebylo by včelaře, aby
s sebou nepřivezl i med. Ochutnávali jsme několik druhů
a byla to velká dobrota. Pan Dvořák nám ukázal neživou
sršeň asijskou a dozvěděli jsme se informace o jejím životě
a o tom, jak škodí českým včelám.

Te� v novoročním zimním období si ve školce také budeme
povídat o zvířátkách a ptáčcích. Jak přezimují, jak jim
můžeme pomáhat přežít tuhé mrazy. Mezi zimní radován-
ky bude jistě patřit i lednový lyžařský výcvik, který si uži-
jeme tak jako vloni na Monínci. V pohybových aktivitách
pokračujeme i v tělocvičně základní školy. Zvládli jsme
už dobře organizaci přesunů i ve dvou třídách. Tělocvičnu
si můžeme rozdělit na dvě poloviny a využít celé její veli-
kosti. Děti se již umí dobře pohybovat po žebřinách, využí-
váme cvičení na lavičkách, na žíněnkách, míčové hry.
Žabičky závodí ve slalomu a štafetách.

Doufáme, že ještě napadne sníh, abychom měli lyžák,
jak se patří a ve školce pro změnu využili sněhových lopat
pro každého.
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MASARYKOVA ZÁKLADNÍ ŠKOLA v Obecnici

Ohlédnutí za adventním obdobím
ve škole

Advent ve škole jsme jako tradičně zahájili 1. prosince
společným zpěvem koled. V neděli 3. prosince pomohlo ně-
kolik dětí zahájit advent v obci u vánočního stromu.
5. prosince jsme mezi námi přivítali Mikuláše, anděly
a čerty. Výuka v tento den na prvním stupni probíhala for-
mou projektu Čertí škola.

Po dlouhé odmlce se podařilo učitelům I. stupně uspořá-
dat Vánoční koncert. Tentokráte jsme se sešli ve Staročes-
ké hospodě. Tímto bychom rádi poděkovali našemu panu
starostovi Josefu Karasovi, který nám pomohl s organiza-
cí akce. Všichni žáci  prvního stupně si pod vedením tříd-
ních učitelek připravili krátká vystoupení. Prvňáčci nás
pozvali na pohádkový výlet s hádankami. Čertíci a andělé
z druhé třídy zazpívali několik čertích písní a andělských
ukolébavek. Tře�áci nacvičili vtipnou  scénku o tom, jak
roční období slavila Vánoce. Pranostiky, které se vztahují
k tomuto období, nám přiblížili žáci čtvrté třídy. Velkým
potleskem bylo hodnoceno sportovní vystoupení žákyň
V. třídy. Na závěr si s námi rodiče a přátelé školy zazpívali
několik známých vánočních písní a koled. Za klavírní do-
provod na všech adventních akcích děkujeme naší kolegy-
ni Kristýně Roušalové. Všechna vystoupení mohli vidět
žáci a učitelé II. stupně na Školním koncertu ve čtvrtek
21. 12. v tělocvičně školy.

Nezapomínáme ani na naše seniory. V pátek 15. prosince
se sešli na faře. Svým vystoupením je potěšili žáci z druhé
třídy. Společně strávený čas si užili tvůrčím vyráběním vá-
nočních ozdob a řetězů. Hotovými výrobky nakonec spo-
lečně ozdobili vánoční stromeček. Na setkání nechybělo
zpívání koled a předávání dárečků.

(pokračování na str. 8)
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Nasát vánoční atmosféru jsme se vydali 19. prosince
na Zimní stadion do Příbrami. Bruslařský klub Příbram
po letech obnovil lední revue. Zhlédli jsme kouzelný příběh
o narození Ježíška, ve kterém zazněly známé vánoční pís-
ně a koledy. Naši pozornost upoutala vystoupení pozva-
ných hostů – team synchronizovaného bruslení Kometa
Praha, Martin Bidař a sportovní taneční pár Debora Anna
Cohen a Lukáš Vochozka.

Advent ve škole pokračoval vánočními tvořivými dílna-
mi, kde si mohli žáci vyrobit drobné dárečky pro své blíz-
ké. S letošním adventem jsme se v pátek 22. 12. rozloučili
společným zpěvem koled v kostele sv. Šimona a Judy.

Ohlédnutí za adventním obdobím
ve škole

(dokončení ze str. 7)

V novém roce 2024 přejeme všem hodně zdraví.

Mgr. Jana Pokorná a Mgr. Eva Bízová

Soutěž Hledáme mladého chemika ČR

V letošním školním roce jsme se opět zúčastnili chemic-
ké soutěže. Ze školního kola postoupili do krajského kola
tři nejlepší žáci devátého ročníku. Počet soutěžících byl
úctyhodný – 337 dětí ze základních škol Středočeského
kraje. Soutěžící z naší školy se umístili na výborných mís-
tech a velmi dobře reprezentovali naši základní školu.

A umístění… na vynikajícím 11.–12. místě František
Brynda, 156. Jakub Karas, 238. Markéta Hrašková.

Mgr. Zdeňka Böhmová
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Knihovna – Spolkový dům Obecnice

„Čtenář prožije tisíc životů, než zemře.
Člověk, jenž nikdy nečte, prožije jen jeden.“

George R. R. Martin

Moji milí čtenáři, vítám vás v novém roce
a přeji vám pevné zdraví, čistou lásku a život-
ní pohodu, ale také spoustu krásných, kvalit-
ních a duši povznášející knih. ♥

Rok plný společných akcí, přednášek, workshopů a dět-
ských akcí je za námi a stojí za to se za ním ohlédnout.
Pro začátek si povíme něco o knihovně a čtenářích. Mám
radost, že čtenářů výrazně neubylo, ale trošku mě mrzí,
že jich celkově mám pomálu. Celkem má v knihovně čte-
nářskou průkazku 62 čtenářů. Z toho 41 dětí do 15 let
a 21 dospělých. Jsem si jista, že by mohlo čtenářů chodit
více. Hlavně dětí! Proto prosím rodiče, vyslyšte vždy přání
dětí zastavit se u mě v knihovně, podporujme čtení, dokud
je ještě nějaká chu�. ☺  V naší knihovně naleznete 1919
knih, z toho jedna třetina je knih dětských. Dětskou
knihovnu mám v plánu rozšiřovat a zastoupit tak celou
polovinu. Vzhledem k větší spolupráci se školkou i školou,
věřím, že knihy budou žádané. Celkově se v roce 2023 půj-
čilo 1017 svazků během 520 návštěv.
Tak a te� se poj�me podívat, kdopak byl letos nejpilněj-
ším čtenářem.
Kategorie předškolní děti:
1. Niki Handlová, 2. Majda Uzlová, 3. Anička Jozková
Kategorie děti od 6 do 15 let:
1. Kačenka Duchoňová, 2. Vojta Brokeš, 3. Tomík Srch
Kategorie dospělí:
1. B. Ptáčková, 2. M. Vohradská, 3. M. Novotná

Všem zmíněným gratuluji a dárečky předám při prvním
setkání. Kdo by opět rád zavítal do knihovny, připomínám
roční poplatek, který se nezvýšil. Děti 20 Kč a dospělí
30 Kč/rok.

Nové knihy

Během měsíce ledna budu dokupovat nové knihy do naší
sbírky. Tímto dávám možnost těm, kteří mají nějaké skry-
té přání na nějakou konkrétní knihu, aby mi své přání
napsali či přišli oznámit. Určitě bych ráda, aby v knihov-
ně byly knihy, které vás baví, lákají a chcete je tam mít.
Proto nabízím možnost, podílet se na výběru knih.

Sběr dětských knih

Máte doma dětské knihy, které jsou vydané po roce 2000.
Práší se vám na ně a nevíte co s nimi? Věnujte je knihov-
ně!!! Knihy je krásné vlastnit, ale ještě krásnější je, když
kolují mezi lidmi a přinášejí radost neustále, nejen jednou.
Knihy můžeme předem i zkonzultovat, abyste je zbytečně
nevozili. Předem moc děkuji.

Čtenářské aktivity
KnihoŠpuntíci 0 – 3 roky

Setkávání s KnihoŠpuntíky oslavilo přesně rok. Přesně
před rokem jsem zkusila první setkání a mám radost, že se
uchytilo. Záměr této aktivity je myšlen tak, aby se už malé

děti seznamovaly s prostředím knihovny a braly knihy
jako něco přirozeného. Samozřejmě je to i prostor pro vás
maminky, abyste si mohly mezi sebou popovídat nebo se
odreagovat. Každý měsíc se snažím vymyslet něco zábav-
ného a vždy se těším na malé špuntíky. Jsem ráda, že cho-
díte a moc děkuji za důvěru. Lednové setkání bylo výletem
na severní pól. Seznámili jsme se s ledním medvídkem,
chodili po krách, koulovali se. Přikládám letáček plánova-
ných setkání.

(pokračování na str. 10)
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Čtecí dílna zvídavé děti

Každé pondělí od 15 do 17 hodin je v knihovně prostor pro
„Čtecí dílnu“. Co to znamená? Dítě, které rádo čte nebo ho
baví prohlížet knížky nebo si rádo nechává číst, přijde do
knihovny bu� se svojí knížkou nebo nějakou společně vy-
bereme a budeme se jí věnovat. Kousek přečteme, budeme
si o ději povídat, můžeme si i namalovat obrázek. Zkrátka
potrénujeme hlavičky i ručičky. Využijme prostor knihov-
ny k aktivitám, které nám něco dají, místo sledování tika-
vých her v mobilních telefonech či tabletech. Vstupné
je zdarma samozřejmě. Těším se na případné odvážlivce.
P.S. Zvu tímto i maminky, které mají rády knížky ke spo-
lupráci ve čtecí dílně.

Co se dělo a právě děje?
Kroužek Všeználek

Kroužek Všeználek se také rozběhl do nového roku a
je prima, že chuti tvořit neubývá. Přikládám pár obrázků
k obdivu.

KNIHOVNA

(dokončení ze str. 9)
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OKÉNKO ze ŠKOLNÍ JÍDELNY

Deset důvodů, proč zařadit RYBY do jídelníčku

Rybí maso a výrobky z ryb patří mezi nejzdravější potraviny vůbec.
1. Představují nejlepší zdroj omega-3 mastných kyselin. Rovněž jsou plné vysoce

kvalitních bílkovin, jódu, vitaminů a minerálů. Bez omega-3 mastných kyselin nemůže správně pracovat
mozek, srdce ani další orgány.

2. Snižují riziko srdečního infarktu a cévní mozkové příhody.
3. Obsahují látky klíčové pro zdravý růst a vývoj. Již zmíněné omega-3 mastné kyseliny hrají během vývo-

je plodu v děloze i po narození nezastupitelnou roli ve správném utváření mozku a očí. Těhotné a kojící ženy
by proto měly ryby jíst zvláš� důsledně.

4. Prospívají mozku. Pravidelná konzumace ryb dokáže zpomalit zhoršování mozkových funkcí vlivem stár-
nutí. Lidé, kteří zařazují do svého jídelníčku ryby pravidelně, mají také víc šedé hmoty v centrech mozku
řídících emoce a pamě�.

5. Pomáhají předcházet depresi a léčit ji.
6. Jsou výborným zdrojem vitaminu D. Přibližně 40 % lidí trpí nedostatkem vitaminu D. Ryby ho obsahují

velmi mnoho.
7. Podílejí se na snížení rizika vzniku autoimunitních chorob.
8. Mohou snížit riziko rozvoje astmatu u dětí. Bylo zjištěno, že děti, které častěji jedí ryby, nepostihuje toto

nepříjemné onemocnění tolik jako jejich vrstevníky, kteří se rybám vyhýbají.
9. Chrání zrak.

10. Zvyšují kvalitu spánku. Některé výzkumy naznačují, že konzumace ryb (například lososa) může zmírňo-
vat spánkové poruchy.

Aby se všechny tyto skvělé účinky týkaly i vás, dávejte si rybu na talíř aspoň dvakrát týdně.
Romana Srchová, vedoucí ŠJ

Na co se můžeme těšit?
Workshop Výroba svíček ze včelího
vosku

Ve čtvrtek 8. února
od 17 hodin proběhne
v knihovně workshop
Výroba svíček ze včelího
vosku. Budeme mít mož-
nost zkusit si vyrobit
vlastní svíčku vícero technikami tzv. máčením,
rolováním mezistěn nebo odléváním do forem.
Vstupné je zdarma. Cena za použitý materiál
bude různá, dle velikosti výrobků.
Prosím o nahlášení účasti osobně v knihovně
nebo telefonicky.

Dětský karneval s Ferdou a Ferdou

Čas běží jak splašený a bude tomu rok, co Ferda
a Ferda rozdováděli všechny děti na našem
veselém karnevalu. A hurááá přijedou zas!
Takže děti, zapište si za uši, už v neděli
11. února od 14 hodin se sejdeme v hospodě
a přivítáme zase ty bláznivé klauny. Užijeme si
zábavný program plný soutěží a her. Ani tombo-
la nebude chybět.

Vaše knihovnice
Šarlota Pokorná

Veškeré podrobnější informace,
a hlavně fotografie z akcí naleznete

na FB stránce Spolkový dům a knihovna
Obecnice.
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STŘÍPKY Z MÉHO VANDRBUCHU

Volyně – brána Šumavy

Volyně - kaple Anděla Strážce

Město Volyně se již po mnoho desetiletí oprávněně hono-
sí přízviskem brána Šumavy. Důstojným vstupem do šu-
mavské krajiny je zcela bezpochybně. První kopce předhů-
ří se sice zdvihají již kousek za otavskými břehy, ale teprve
až u Volyně se zahuš�ují, zvyšují a získávají charakteris-
tický ráz a pravidelnost. Hodně a hodně vody už proteklo
v říčce Volyňce od doby, kdy město Volyně bylo kolonizač-
ním střediskem širokého okolí a jedním z nejvýznamněj-
ších sídel Pošumaví, obdařeným mnoha výsadami. Původ-
ně zde bylo knížecí hradiště, založené někdy v 9.–10. stole-
tí. Existence samotné osady či vesnice, která vznikla ko-
lem poloviny 13. století na cestě z Volar jako centrum
volyňského újezdu, je doložena již v roce 1271. Současně
byl založen strážní hrádek, který spravoval okolní králo-
vácké vsi. Listinou z roku 1299 ji povýšil probošt Oldřich
na město, které se stalo majetkem svatovítské kapituly
v Praze. První známou výsadu na samosprávu, tzv. písec-
ké právo, obdrželi Králováci roku 1314 z rukou české krá-
lovny Elišky Přemyslovny, které volyňský újezd užíváním
náležel jako věno. Volyni se díky mnoha uděleným výsa-
dám a pod ochranou církve ve středověku velice dařilo;
konaly se zde pravidelné trhy, vařilo se pivo, rozvíjela se
řemesla a zemědělství. Odlehlá poloha města mu dávala
klid v dobách válečných, nepodporovala však jeho růst.
V roce 1884 postihl město ničivý požár a na přelomu
20. století byl jeho středověký ráz značně porušen pseudo-
renesančními a secesními úpravami fasád domů. Dnes je
Volyně poklidným městečkem a letoviskem, jehož světlou
minulost a bohatství připomíná řada památek. Chloubou
města je bezesporu budova staré radnice, stojící na náměs-
tí Svobody. Původně gotický dům byl v letech 1501–1529
renesančně přestavěn pro potřeby radnice poddanského
města, později byl ještě několikrát upravován a moderni-
zován v barokním a klasicistním stylu. Stavba je výjimeč-
ná nejen svým předsazeným podloubím a asymetricky si-
tuovanou hranolovou věžičkou se střechou hruškovitého
tvaru, ale hlavně sgrafitovou výzdobou na fasádě, obnove-
nou v roce 1927 architektem Františkem Průšou. V kraj-
ních arkádách na průčelí radnice jistě zaujmou vyobraze-
né figurální motivy znázorňující alegorii Svornosti a Prá-
ce. Z náměstí jsem pokračoval k vrchu Malsička, kde byl
v letech 1580-1618 postaven z darů řeznického mistra Ma-
těje Dršky jednolodní kostel Promění Páně. Tato rene-
sanční stavba s valenou klenbou byla několikráte upravo-
vána a v roce 1877 k ní byla přistavěna pseudorománská
věž. V interiéru kostela se díky náročným restaurátor-
ským pracím dochovaly cenné zbytky raně barokních fre-
sek. Z vrchu Malsička jsem sešel do nejstarší části města
zv. Hradčany, kde se za ohradní kamennou zdí rozkládá
židovský hřbitov, založený v 2. polovině 16. století.
Na pohřebišti se dochoval cenný soubor náhrobků barok-
ního a klasicistního typu, nejstarší náhrobek je z roku
1689. Součástí areálu je i hrobnický domek z roku 1839.
Od hřbitova jsem se vydal zpět do centra města a asi po
10 minutách jsem došel ke kostelu Všech svatých, gotické
stavbě ze začátku 14. století, původně zasvěcenému
sv. Václavovi. Kostel byl zpočátku jednolodní s presbytá-
řem (kněžištěm), ke kterému byla v roce 1388 přistavěna

kaple Panny Marie a v 17. století sakristie. Po rozšíření
kostela ve 2. polovině 15. století vzniklo halové dvoulodí
s drobnou vstupní předsíní na jižní straně a k jeho západ-
nímu průčelí pak byla v roce 1817 přistavěna hranolová
věž. V sousedství kostela, na mírné vyvýšenině v ulici Zá-
mecká, stojí od konce 13. století mohutná dvoupatrová
tvrz, obdélníkového půdorysu, která byla někdy ve 2. po-
lovině 17. století přestavěna na panskou sýpku. Panské
obilí zde bylo skladováno až do roku 1909. Na severní stra-
ně se do současné doby zachovala obranná hradební ze�
s příkopem a šestibokou nárožní baštou z doby kolem roku
1470. V roce 1956 byla tato nádherná středověká tvrz zpří-
stupněna veřejnosti a dodnes je využívána jako městské
muzeum. Mojí poslední zastávkou při návštěvě Volyně byl
vrch Královice, kam mě ze středu města dovedla modře
značená turistická cesta. Na tomto vrchu, v nadmořské
výšce 528 m n.m., stávala již na počátku 18. století první
prostá kaple. Ta však časem zchátrala, proto bylo rozhod-
nuto o její přeměně ve stavbu větší a reprezentativnější.
Bohulibého záměru se aktivně ujal purkmistr Hödl, který
uspořádal veřejnou sbírku a shromaž�oval jednotlivé pří-
spěvky na stavbu mezi měš�any. Plány nové kaple v mód-
ním novogotickém stylu vyhotovil architekt Josef Niklas,
volyňský rodák, profesor a rektor na pražské technice.
Vlastní stavba byla zahájena na jaře roku 1858, vedl ji
volyňský mistr zednický Jakub Pláteník a dařilo se mu
tak, že již 6. září 1858 na den Anděla Strážce mohla být
hotová kaple slavnostně vysvěcena. Interiér kaple byl vy-
zdoben novým oltářním obrazem, který za 80 zlatých na-
maloval strakonický malíř Matěj Kunzl. Po vysvěcení byly
do osmiboké věžičky nad kaplí osazeny tři zvony, které
ulila českobudějovická firma rodiny Pernerů, jeden z nich
byl ale v roce 1916 zrekvírován a roztaven. V roce 1866 byl
na prostranství před kaplí vztyčen litinový kříž na žulo-
vém soklu. Z tohoto místa, kterému místní neřeknou
jinak než Andělíček, je krásný výhled na město s protileh-
lým vrchem Malsička. Popojdete-li ale po značené cestě
o několik dalších desítek metrů směrem ke kapličce sv. Še-
bestiána a sv. Vojtěcha, tak se vám odtud otevře velkolepý
výhled na šumavské kopce, kterým vévodí majestátní Bou-
bín (1362 m n.m.).

Z cest Vás všechny zdraví Martin Jarolímek
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LÉKAŘ A VY  •  Náš boj s klimatickými změnami

V poslední době se často objevují články hodno-
tící změny klimatu z různých úhlů pohledu. Prá- 

 

vě tak nálady a dění ve společnosti se pohybuje od poža-
davků na radikální změny v ochraně přírody až po popírá-
ní vlivu člověka na klimatické změny a bagatelizování ja-
kéhokoliv ohrožení naší planety. U řady lidí může ale
strach z neznámého, které může změna klimatu přinést,
vyvolat deprese a úzkosti. Je nesmírně těžké z pohledu
dnešních možností našeho poznání předpovědět, kdo bude
jednou ten, co měl pravdu. Své názory publikují archeolo-
gové, klimatologové, biologové, paleontologové, geologo-
vé, ale i politici či ekonomové. Čert, aby se v tom vyznal.

Často své příspěvky čerpám v časopisu Téma, a tak se
tohoto zdroje přidržím i dnes. Článek „Přitápíme pod kot-
lem chaosu“ umožňuje nahlédnout na změny klimatu ne
v období desítek nebo stovek let, ale v tisících nebo milio-
nech. V současné době se nacházíme v období čtvrtohor,
které začalo asi před 2 miliony let. Trvají dodnes a většina
jejich času se Země nacházela v režimu dob ledových.
My te� ale máme velké privilegium, že se nacházíme
v době meziledové, která je mimořádné přívětivá, protože
je teplá a poměrně stabilní. Doby ledové, které tvořily asi
90 % času čtvrtohor, byly mnohem labilnější. Klimatický
vývoj byl nepředvídatelný, změny ročních teplot se měnily
během desetiletí, hladiny oceánů kolísaly rychlostí z dneš-
ního pohledu nepředstavitelnou. Strašení faktem, že se
dnes něco mění, ve srovnání s tím, jak byl svět dříve
nepředvídatelný, je úsměvné. Máme příliš krátkou pamě�
s hledem na délku našich životů a klimatické záznamy
metrologických stanic se pohybují ve staletích. Doba me-
ziledová, ve které nyní žijeme, začala před 11 700 lety
prudkým oteplením, a to umožnilo rozvoj lidské civilizace.
Současná rychlost oteplování se vymyká dlouhodobé vari-
abilitě meziledového období. Otepluje se pravda rychle, ale
i to se odehrálo v historii už několikrát. Nový je vliv CO2,
který je produktem spalování fosilních paliv člověkem.
Že CO2 je skleníkový plyn a podílí se na oteplování atmo-
sféry, je jediná jistota, kterou věda má. Ale rovnice globál-
ního oteplování je značně složitější. Neplatí, že na jedné
straně jsou emise, ropa a uhlí a na druhé elektroauta,
obnovitelné zdroje a čistá příroda. Jde o termodynamickou
rovnováhu celého zemského systému, a ta je tak složitá,
že její podstata daleko přesahuje současné možnosti lid-
ského poznání. Navíc mnoho neznámého se ukrývá mezi
vzájemnými vztahy všech složek tohoto složitého systé-
mu. Nevíme například, jak s teplotou Země souvisí život,

který na ní žije. Ten je hlavně mikrobiální, odehrává se
v půdě, v oceánech. V oceánech je mimochodem uloženo
mnohem více energie než v atmosféře.

Vlivem oteplování může dojít k tání antarktických ledov-
ců a do tropických moří se může dostat velké množství stu-
dené sladké vody. To může vést ke snížení globálního
oceánského proudění a paradoxně místo oteplování může-
me za několik let řešit na severní polokouli nástup nové
doby ledové. Ve hře je jednak snížení zemědělské produkce
a na severní polokouli žije 90 % lidské populace. Zalidnění
naší planety stále stoupá. Za doby lovců mamutů žilo na
Zemi asi 100 000 lidí, na území Čech a Moravy kolem tisí-
ce. Dnes na naší planetě žije 8 miliard lidí a v roce 2050 by
to mělo být až 11 miliard. A ti budou potřebovat vodu,
potraviny, energie, surovinově a energeticky náročná za-
řízení… To může být mnohem kritičtější situace, než je
dnešní oteplování planety.

Současná Evropa se snaží snížit emise, buduje obnovite-
lé zdroje… Vyprodukuje ale jen 8–9% celosvětové produk-
ce CO2. Plyn ale nectí hranice, a tak koluje kolem celé
Země. Pokud část jednoho kontinentu emise za cenu
obrovských nákladů sníží a v jiné části světa bude produk-
ce CO2 růst, pak se nic nevyřeší. Na druhou stranu je po-
třeba vzít v potaz, že zdroje fosilních paliv jednou skončí.
Vytvářely se miliony let a my je vytěžíme během jediného
okamžiku v poměru se stářím naší Země. Proto je jistě
na místě hledat nové zdroje, jako je třeba se na nové pod-
mínky našeho života snažit adaptovat. Třeba stavěním
hrází, kde je potřeba, nebo využíváním místních pramenů
nebo budováním retenčních nádrží tam, kde to lze. Adap-
taci umíme. Vždy� ta „africká opice“ dokázala díky své
schopnosti adaptace nakonec kolonizovat všechna mysli-
telná místa souše na naší Zemi. Te� už jen, aby jí to vydr-
želo. Drsvo.

Závěr románové série
V listopadovém Zpravodaji roku 2021 jsem psala o zemřelé autorce romantických příběhů
a knih Lucindě Riley. Také o sérii jejích knih "Sedm sester", která byla inspirována mytologií
souhvězdí Plejád. Toto souhvězdí se skládá ze sedmi hvězd. Tehdy už bylo vydáno 6 knih.
Potom vyšla sedmá s názvem "Ztracená sestra". Obávala jsem se, že to je konec a už se nikdy
nedozvíme, proč tyto dívky otec adoptoval a jaký byl vlastně jeho osud. Ale díky tomu, že na
závěru série spolupracoval s autorkou její syn Harry Whittaker a dokončil ji, mohla vyjít
i závěrečná kniha "Atlas: Otcův příběh ". Všechny díly série, tedy 8 knih, si můžete vypůjčil v pří-
bramské knihovně a máte-li rádi knihy této autorky, nebudete zklamáni.

E. T.
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Ze zápisníku otužilce | Jak jsme v prosinci neplavali...
Prosinec, konec roku, pro někoho ohlédnutí za tím,

co se za uplynulý rok stihlo a co se bude muset přesunout
do nového roku 2024. U nás, otužilců, je prosinec vždy
půlka sezóny za námi a půlka před námi. Vždy máme pro-
sinec spojený se dnem sv. Štěpána, kdy se koná tradiční
závod – jakýsi vrchol sezóny – v Praze u Národního diva-
dla, Memoriál Františka Nikodéma. Letošní ročník měl
být náš oficiálně 3. soutěžní a pro polovinu týmu již
4. ročník. Nicméně, to předbíhám... Poj�me se podívat,
jak vypadal prosinec v naší skupince. Začátek byl ve zna-
mení mrazivého počasí. Chvíli jsme si to užívali, ale pak
správce sportovního zařízení Rezervace, jako každý rok,
přistoupil k dezinfekčnímu vypuštění bazénu a vymrazení
všech breberek. Proto jsme začli otužovat vzduchem a po-
točním nořením v místních lesích. Dodržujeme tréninkový
profil Pondělí – Středa – Pátek.

Letošní prosinec byl trošku jiný než ostatní. Byl takový
vlažnější. Závod, na který jsme se chystali, byl hlavně díky
odtávání sněhu z první poloviny měsíce a upouštění pře-
hrad na Vltavě, zrušen těsně před jeho konáním. Tzn. le-
tos již 2. závod, kam jsme nejeli. Trochu nás to zamrzelo,
mírně demotivovalo menšinu týmu, ale do dalšího roku
jsme snad už vešli s optimismem v očích a vodou v koupa-
lišti. Počasí bylo typicky prosincové… chvíli mrazy… pak
deště a teplo. Led jsme si užívali až počátkem prosince a
pak začátkem roku.

Jak nad tím tak přemýšlím, letos by se dala polovina se-
zóny nazvat jako okurková sezóna. Radka, Petr a Honza
poctivě trénují, já občas vypadl z tempa, což je velmi znát
na mém prahu vnímání chladu, který se velmi propadl
směrem k vyšším tepelným hodnotám. Při vlezu do vody
často v poloze baletky při tanci labutího jezera závidím,
jak mí kamarádi plavou obvyklou stovku. Doufám, že se
vše zlepší. Nicméně jsem se zmiňoval, že nás v lednu čeká
závod v Mostě. I ten jsme odpískali, protože já marodím,
Petr nemůže a ve dvou to nemá cenu tak daleko jet.
Trochu mě to mrzí, protože zrovna tam bych se chtěl podí-
vat jaké to tam je a jaká tam je atmosféra… tak třeba příš-
tě.
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Zde pohled na koupaliště počátkem prosince 2023.

Ano, takto jsme si užívali počátek prosince, plavat se
nedalo, ale meditace šla jak po ledu.

A jaké jsou plány dál? Dávám se do kupy, ostatní poctivě
trénují. Bu� vodou nebo vzduchem. Dost se těším, až
je zas doplním a se sekerou, ručníkem a jinými plavecký-
mi pomůckami jejich skupinku zas obohatím.

Závody v lednu žádné neplánujeme. Honza nadhodil
nějaké v březnu a dubnu tuším. Ještě to musíme probrat
na nějakém tréninku, kam bychom se podívali. Stále nás
láká Jizera, pak Sázava a tuším, že mluvil i o Mladé Bole-
slavi. Uvidíme...

Na konec našeho okénka se ještě podívejte na pár zachy-
cených momentek z prosincového otužování v našem re-
sortu… je to podívaná jako vždy.

Mějte se fajn a a� je pro vás vstup do dalšího roku klidný
a veselý.

Jirka „cebek“ Oktábec jr.



OBECNICKÝ ZPRAVODAJ / Leden 2024 15

Obec OBECNICE ❦ Hutnictví a železářství

Vážení čtenáři,
historie obce jako taková bude pokračovat, ale abych neutekl dávné historii daleko, podíváme se na další témata, která
se obce týkají. Pokračujme nyní železářstvím, které mělo v Obecnici velkou tradici. bs

(pokračování z říjnového čísla zpravodaje)

V obecnické kronice jsou uvedeny záznamy šichtovního
úřadu ve Zbirohu o zaměstnancích obecnické železárny,
například zde působil roku 1703 šichtmistr Jakub Vojta,
1708 Wenzel Schöffel…, 1720 Matěj Drtikol a další. Je zde
uveden i dlouhý seznam zaměstnanců obecnické hutě. Vy-
beru jen několik jmen, která se vyskytují v obci i dnes.
Např. v roce 1731 Šefl Matěj, hammerschmied (kovář
na hamru), 1738 Havelka František, uhlíř, 1740 Kučera
Jan Krištof, hutní písař, 1751 Švehla Václav, hu�mistr,
1753 Wildmann Václav, štajgr, Pech František, štajgr,
1762 Švehla Václav, cejnař, č. p. 32… Jsou zde uvedeny
i některé platy zaměstnanců: Václav Pechr, hlavní šicht-
mistr vydělá za rok okolo 120 zl. rýnských, Andreas
Pechr, cálovač 35 rýns., Jiří Šefl, mistr hamerník,
160 rýns., Andreas Schefl, cálovač, 47 rýns.

Ještě několik jmen z dalších seznamů: 1765 Oktábec
Franc, carbonárius (uhlíř?), 1779 Klíma Adalbert, carbo-
nárius, č. p. 37, 1780, Stočes Andreas, operarius ferarius,
č. p. 48, 1791 Vohradský Jan, uhlíř, č. p. 81, Rozsypal Ma-
těj, uhlíř, č. p. 59, přeskočíme v seznamu dále až nakonec
zápisu 1823 Záborec Jan, uhlíř, č. p. 29, Oktábec Josef,
uhlíř, č. p. 36, Švehla Matěj, cejnař, č. p. 68, atd. V obecní
kronice je seznam zaměstnanců samozřejmě obsáhlejší.

[4] V knize dekretů z let 1816–1837, str. 119 našel J. V.
Bezděka dekret obecnického šichtmistra Jana Strašila.
Jedná se o přijímající dekret na šichmistrovské místo do
obecnické hutě: „V očekávání, že žadatel se vynasnaží, aby
svůj budoucí služební výkon vykonával s pílí, potřebnou
k různým šichtmistrovským záležitostem, spojenou s věr-
ností a opravdovostí a že ve svěřené mu správě mého obec-
nického šichtmistrovského úřadu na panství dobříšském
dosáhne v hornictví i uhlířství, v provozu vysoké pece
a kůjnění železa a vůbec ve všech připojených odvětvích
nejlepšího trvalého výsledku, propůjčuji mu uvolněné mís-
to obecnického šichtmistra se spojeným tím ročním platem
jakž následuje, kterýžto plat má dostávati od 1.dubna letoš-
ního roku, a sice na hotovosti 400 zlatých konvenční měny,
9 sudů piva,4 měřice pšenice, 18 měřic žita, 4 měřice ječ-
mene, 2 měřice hrachu, 50 liber másla, 80 liber soli, 40 li-
ber kaprů a 6 sáhů tvrdého dřeva, vedle toho pak obydlí
v šichtmistrovském úřadě, užívání ovocné a kuchyňské
zahrady a jedné měřice bramborového pole vedle potřebné-
ho krmení jedné krávy a užívání panských úředních koní
při služebních záležitostech. Ostatní moje další příkazy
a nařízení budou šichtmistrovi doručovány cestou pokynů
mé inspekce, kterým šichtmistr má co nejpečlivěji vyhovo-
vati. Ve Vídni 6. dubna 1827. Podepsán Rudolf Colloredo
Mannffeld.“

Roku 1903 byly zastaven veškerý provoz obecnické žele-
zárny a již nikdy nebyl obnoven. Slévači, kteří zde praco-
vali, se většinou odstěhovali do Staré Huti u Dobříše a tam
pracovali ve slévárně. Ta rovněž patřila knížeti Colloredo-
Mansfeldovi. Ke konečné likvidaci obecnické hutě došlo
až 26. června 1912. Objekty byly převedeny pod dohled
hospodářské správy. Jednalo se o č.p. 30 vysokou pec,
sklad, sklad na uhlí a slévárnu, vše ve zříceném stavu,
č. p. 34, sklad uhlí u II. hamru, zdemolovaný. Také další

objekty č. p. 35, 36, 104 a 137 byly demolovány a 13. břez-
na 1913 by prodán komín při staré vysoké peci. Tím téměř
po dvou stoletích zaniknul významný hospodářský pro-
voz, který byl pro Obecnici a okolí velmi významný. Živil
velké množství místních obyvatel, horníků, dřevorubců,
uhlířů, hutních zaměstnanců i dovozců dřevěného uhlí
a železné rudy. Dokazuje to i počet obyvatel, kterých bylo
v roce 1837 v Obecnici 1148. Od roku 1850 do roku 1869 se
počet zvýšil na 1541 obyvatel a od roku 1869 do roku 1880
se zvýšil na 1744 obyvatel, do roku 1890 bylo v obci 1898
obyvatel a do roku 1900 bylo vidět již útlum, protože
do obce přibylo jen 61 lidí a v obci žilo 1959 obyvatel.

Na krásných mapách z roku 1764–1786, I. vojenské
mapování (josefské) (oldmaps.geolab.cz) jsou zaznamená-
ny i hamry v Obecnici i s rybníky, které k nim náležely.
Hamry byly čtyři, a to na západ od Obecnice u lesa hamr
první - Leský, pod Obecnicí na východ - hamr druhý, třetí
(Spálený) a čtvrtý pod Rybníkem „Buliňákem“. Všechny
patřily dobříšskému knížeti Colloredo-Mansfeldovi. Byly
to budovy z kamene; uvnitř byl „hamr“ (z něm. Hammer -
kladivo) poháněný vodním kolem. Na kole byla upevněna
páka, která zvedala velké kladivo podle potřeby rychle
nebo pomalu. U každého hamru stála pec, zvaná dejl. Byla
stavěna z ohnivzdorných cihel na způsob obráceného vlaš-
tovčího hnízda, naspodu bez roštu. Do pece se přikládalo
dřevěné uhlí a litina. Aby směs lépe hořela, byly zřízeny
při vodním kole měchy, které hnaly do pece vzduch. Litina
se vozila ze všech koutů Čech, kde ji bylo možno nakoupit.
Pracovalo se na dvě směny od 6 hodin ráno do 6 hodin ve-
čer. Při jedné směně pracovaly hlavní dvě osoby, a to ko-
vač a zalévač, měli i několik učedníků. Nad všemi byl mis-
tr uhlířský, který vydával uhlí a vše řídil. Je zaznamená-
no i několik rodů, které na hamrech pracovaly např.
Sobotkové, Šeflové, Oktábcové, Pechrové aj. Hamerníci
prý byli veselí lidé a rádi zpívali. V hamrech se vyrábělo
velmi dobré kujné a tavné železo. Výroba se děla tak, že
byla vsunuta do pece železná tyč, kterou se stále otáčelo.
Tím nabírala na sebe tyč těstovitou železnou hmotu. Když
měla na sobě navinuto potřebné množství železa, byla vy-
tažena a položena na kovadlinu, na niž dopadalo kladivo
těžkými ranami, a tak se vyráběly potřebné kované věci.

Hamry musely ustoupit válcovnám, kde se kujné železo
zpracovávalo rychleji a laciněji. Tak byl rušen jeden hamr
po druhém. Nejprve hamr třetí (Spálený), poté první Les-
ký, dále čtvrtý a konečně v r. 1904 poslední hamr. Ještě
dříve než hamry, byly zrušeny cejnhamry. Malé dílny, ve
kterých se kovaly cejny na dělání hřebíků a cvočků. Blíže
Leského hamru byl také jeden cejnhamr a do dneška se
v těchto místech říká u Cejnovny. Tudy vedla strouha
do rybníku Dolejšího a odtud dále na vodní kolo u vysoké
pece. Jejich rušení způsobovala nově zavedená tovární vý-
roba drátěných hřebíků, to se také projevovalo na poklesu
životní úrovně mezi cvokaři v okolních vesnicích, Drahlí-
ně, Bratkovicích, Dom. Pasekách a jinde. Výrobky obec-
nických hamrů a slevárny ustoupily moderním výrobkům
velkých závodů a po bývalém rušném životě v Obecnici
zůstaly jen hromady černých strusek (dnes už ani ty ne).

(pokračování příště)
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TJ Slavoj Obecnice         STOLNÍ TENIS

Zdravíme všechny čtenáře Obecnického zpravodaje.

Poj�me se ohlédnout za uplynulým měsícem. Jak se již sta-
lo zvykem Vánoční svátky jsou v Obecnici zasvěcený
Vánočním stolně tenisovým turnajům. Tentokrát se jedna-
lo o již 13. ročník. 27. 12. 2023 patřila tělocvična neregis-
trovaným a 29.12. registrovaným.

Dále nás popadla myšlenka uspořádat 23. 2. 2024 ještě
jeden turnaj. Tentokráte pouze pro neregistrované hráče
a hráčky z Obecnice! Viz Pozvánka. Doufáme, že se sejde-
me v hojném počtu. Občerstvení bude připraveno. ☺

Turnaj dětí 27. 12. 2023

Série turnajů odstartovala turnajem pro děti do 15 let.
Konkrétně se jich sešlo 25 z celého okresu Příbram. Tur-
naj byl po základních skupinách rozdělen na dvě katego-
rie, kde obě kategorie hrály o krásnou sadu pohárů. Potě-
šilo nás, že vítězové obou kategorií jsou z Obecnice. Neza-
pomnělo se  také na tradiční obíhačku.

Dvouhry děti „kategorie A“:
1. místo – Radek Srch ml., Obecnice
2. místo – Šimon Stříbrný, Příbram
3. místo – Milan Baloun, Příbram

Dvouhry děti „kategorie B“:
1. místo – Ví�a Vöröš, Obecnice
2. místo – Martin Štěrbák
3. místo – Jakub Duchoslav, Obecnice

Turnaj žen 27. 12. 2023

Po dětech převzalo štafetu turnajů 16 hráček. Většina
z Obecnice a některé i „přespolní“. Turnaj vyhrála a titul
OBECNICKÉ PLÁCALKY získala Míša Landsperská
z Obecnice. ☺ Jak je již tradicí každá z žen při vyhlášení
obdržela památeční diplom. ☺ Neopomněli jsme ani naší
obíhačku bez které by se již tento turnaj neobešel. ☺

Turnaj žen:
1. místo – Míša Landsperská, Obecnice
2. místo – Zora Hořejšová, Podlesí
3. místo – Katka Havlíčková, Malá Hraštice

Obecnická plácalka 2023:
Míša Landsperská – Obecnice

Celkem 116 hráčů a hráček na vánočních turnajích v tělocvičně
MZŠ Obecnice!
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Turnaj muži 27. 12. 2023

Současně s turnajem žen probíhal i turnaj mužů. Těch se
sešlo celkem 27. Hráči hráli ve 4 skupinách po kterých
byli rozděleni na dvě kategorie. Ani muži nebyli ochuzeni
o tradiční obíhačku.
Turnaj mužů „kategorie A“:
1. místo – Jiří Hess, Malá Hraštice
2. místo – Josef Sakař
3. místo – Michal Šetka
Turnaj mužů „kategorie B“:
1. místo – Pepík Průša, Obecnice
2. místo – Tonda Locker, Obecnice
3. místo – Doležal Marek, Obecnice

Čtyřhry:
1. místo – Vrátný, Sýkora, Slavoj Obecnice
2. místo – Bláha, Tschunko, Lokomotiva Zdice, Prasko-
lesy
3. místo – Silavecký, Kadeřábek, TTC Příbram

Turnaj registrovaných 29. 12. 2023

Tradičně velikou kvalitou se může pyšnit turnaj registro-
vaných. Tentokrát se jich do Obecnice z různých koutů
republiky sjelo celkem 48, což je opět krásná účast.
Ta nám jen potvrzuje, že jsme turnaje i díky nové tělocvič-
ně posunuli zase o level výše.
Vypsány byly tři soutěžní disciplíny, dvouhra s omezením
do ELO 1900, dvouhra do okresního přeboru a čtyřhra.
Ani v takovéto konkurenci se neztratili hráči z Obecnice,
viz. výsledky. Vítezství díky Jirky Dlouhého zůstalo doma.
Dík patří také publiku, které vytvořilo skvělou atmosféru
a dokázalo ocenit nejenom vítězné míčky domácích hráčů,
ale i pěkné výměny ze strany soupeřů.

Dvouhry do ELO 1900:
1. místo – Jirka Dlouhý, Slavoj Obecnice
2. místo – Tomáš Hnízdil, Sokol Hořovice
3. místo – Miloš Frýdl, Sokol Stodůlky

Okresy:
1. místo – Zdeněk Tschunko, TJ Praskolesy
2. místo – Jan Medvecký, SK Březnice
3. místo – Josef Šutek, Sokol Drahlín

Celý oddíl stolního tenisu Slavoje Obecnice tímto
děkuje obci Obecnice a MZŠ Obecnice za pomoc s pořá-
dáním turnajů. Dále všem kdo se podílel na organizaci
této náročné akce a největší dík pak patří především
Vám, kdo jste si přišli zahrát a pobavit se. DĚKUJEME!

(pokračování na str. 18)
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Stolní tenis  (dokončení ze str. 17)

Uvidíme se 23. 2. 2024 na turnaji pouze pro Obecnické ☺

TJ Slavoj Obecnice „A“, DIVIZE

Pozvánka na příšt í  domácí  utkání :
Sobota 3. 2. 2024 od 17 hod. TJ Slavoj Obecnice „A“ – Sokol Mnichovo Hradiště „B“

Neděle 4. 2. 2024 od 10 hod. TJ Slavoj Obecnice „A“ – TTC Kladno „A“

Sledovat  nás můžete na instagramu: „pinces.obe“ Zdeněk Petráň

TJ SLAVOJ OBECNICE

Vás  s rdečně  zve  na

1. TURNAJ

O OBECNICKÉHO MISTRA a MISTRYNI
ve STOLNÍM TENISU

pořádaný v pátek 23. 2. 2024

Zveme všechny, kteří žijí v Obecnici nebo jsou členy
oddílu stolního tenisu Slavoje Obecnice.

Místo konání:  Tělocvična MZŠ Obecnice (č. p. 255)

Hraje se na 9 stolech značky Butterfly, Space Saver.

Začátek akce:
prezentace 17.30 – 18.00 hod.  |  losování 18.00 – 18.15 hod.  |  start 18.15 hod.

Startovné:  hráči, hráčky - 100 Kč

Kategorie:  „A“ neregistrované hráčky z Obecnice
„B“ neregistrovaní hráči z Obecnice

„C“ registrovaní hráči oddílu TJ Slavoj Obecnice

Systém turnaje:  I. stupeň – skupinový  |  II. stupeň – K.O. systém

Ceny:  diplomy + nějaký ten dobrý mok

Občerstvení bude zajištěno v místě konání.

Pozn. Do turnaje nebudou vpuštěni přespolní. Dále o dříve registrovaných rozhodne vedení turnaje.
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Výsledky 1. liga - sezóna 2023/24

HC Bubák Chlum – TJ Slavoj Obecnice 0 : 4
17. 12. 2023 (0:2, 0:2, 0:0)
Branky Tresty
Libor Procházka (Martin Kovács) Tomáš Střeska -
Libor Procházka (Jiří Moser) vražení na hrazení,
Jaroslav Střeska (Tomáš Střeska) 2 min
Jiří Moser (Martin Kovács) Petr Juhász - faul,

trestné střílení, 0 min

TJ Slavoj Obecnice – HC Rebel Sázava 0: 5
26. 12. 2023 (kontumačně)
Branky Tresty
bez branek bez vyloučení

HC River Boys Zvírotice – TJ Slavoj Obecnice 1 : 2
5. 1. 2024 (0:0, 0:0, 1:2)
Branky Tresty
Martin Kovács (Libor Procházka) Josef Kubista -
Martin Kovács (Libor Procházka) podrážení, 2 min

Pavel Kozelka -
podrážení, 2 min

TJ Slavoj Obecnice – SG Štětkovice 7 : 2
12. 1. 2024 (2:0, 3:0, 2:2)
Branky Tresty
Libor Procházka (Martin Kovács) Radoslav Kubják -
Tomáš Střeska (Libor Procházka) nedov. bránění, 2 min
Libor Procházka (Martin Kovács) David Aubrecht -
Petr Juhász (Martin Kocman) zdržování hry, 2 min
Martin Kovács (Tomáš Střeska)
Petr Juhász (bez asistence)
Ondřej Mandík (Jiří Moser)

TJ Slavoj Obecnice                   LEDNÍ HOKEJ

Rozpis leden

středa 24. 1. 2024 od 18.30 hod.
Slavoj Obecnice – HC Kačeři Příčovy
pátek 26. 1. 2024 od 18.30 hod.
Slavoj Obecnice – AHC Nový Knín

Rozpis únor

sobota 3. 2. 2024 od 18.00 hod.
HC Čerti Křepenice – Slavoj Obecnice
sobota 10. 2. 2024 od 16.00 hod.
Slavoj Obecnice – HC Bubák Chlum
pátek 16. 2. 2024 od 20.25 hod.
HC Rebel Sázava – Slavoj Obecnice
středa 21. 2. 2024 od 20.25 hod.
Slavoj Obecnice – HC River Boys Zvírotice
pondělí 26. 2. 2024 od 20.25 hod.
SG Štětkovice – Slavoj Obecnice

Více informací naleznete na webu týmu:
http://www.obecnice-hokej.cz/

nebo na Facebooku:
https://www.facebook.com/tjslavojobecnice

Hokejová utkání lze s ledovat na webové kameře
ze  z imního stadionu v  Sedlčanech,  zde  odkaz:
https://www.stadionsedlcany.eu/cze/webkamera.html

Jaroslav Střeska

Pohár - 1. liga

  Poř.   Tým Z V R P Skóre B TM

1. HC Rebel Sázava 7 6 0 1 41 : 17 12 58

2. HC River Boys Zvírotice 7 5 0 2 50 : 24 10 58

3. TJ Slavoj Obecnice 7 5 0 2 33: 16 10 63

4. SG Štětkovice 7 4 0 3 28 : 33 8 50

5. HC Čerti Křepenice 7 3 0 4 34 : 39 6 84

6. HC Kačeři Příčovy 6 2 0 4 20 : 34 4 58

7. HC Bubák Chlum 7 1 1 5 18 : 33 3 54

8. AHC Nový Knín 6 0 1 5 15 : 43 1 76

ZLATÝ NUGET
BEČÁNOVA

17. 2. 2024 
v Obecnici

od 14 hodin

www.znb.webnode.cz
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Z OBECNICKÉ HISTORIE... Obecnická kopaná

Fotografie z otevření hřiště v Drahlíně v roce 1986. Horní řada zleva: Ivan Matuška st., Josef Zelenka, Jiří Neliba,
Jaroslav Hloža, Zdeněk Vyšín, Václav Černohorský, Jiří Švajdler, František Čech, Karel Svoboda, Petr Borský;
druhá řada zleva: Václav Sirotek, Jaroslav Kuchař, Ladislav Hejduk, Vlado Beluš, Jan Neliba; třetí řada zleva:
František Bartůněk, Jiří Hošek, Stanislav Houser, Jan Zelenka, Jaroslav Hošek, Zdeněk Kocanda, Slávek Šrámek,
Josef Štěpánek, František Neliba; ležící: Václav Hrkal a Zdeněk Lukáš.

Rok 1991. Horní řada zleva: Václav Šilhavý, Josef Karas, Jiří Neliba, Ivan Matuška, Pavel Zelenka, Milan Hejnic,
František Čech, František Neliba; spodní řada zleva: Pavel Ručka, Jan Zelenka, Pavel Kasl, Ladislav Svěchota,
Kamil Dušek, Josef Průša


